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Astăzi aţi ascultat o parte din „Predica de pe 

Munte” a Mântuitorului. – Ce minunat ar fi dacă ne-am putea şi noi strămuta peste 
veacuri în urmă şi să fim şi noi printre ascultătorii de atunci ai Mântuitorului.

Aşa gândeam odată, când eram mai mic. Dar dorul de copil nu m-a părăsit, ci s-a 
întărit. Poate că pentru dorul acesta a zis Iisus, înălţându-Se la Cer: „Iată Eu cu voi 
sunt până la sfârşitul veacului”. Aşadar şi noi suntem contemporanii lui Iisus. De 
altfel numai aşa şi putem pricepe Evanghelia Sa, ca oarecum auzind-o de la El, 
văzându-L pe El trăind-o – căci tot trăirea rămâne cea mai bună tâlcuire. Ceea ce 
eşti vorbeşte mai tare decât ceea ce spui.

Astăzi, la începutul marelui post al Învierii, Iisus ne învaţă despre aceste trei lucruri: 
despre iertare, despre post şi despre comorile din Cer, sau comorile eterne.
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1. Despre iertare.

Ne rugăm lui Dumnezeu să ne ierte: păcatele, greşelile, îngustimea vederilor, 
prejudecăţile, neştiinţa şi un lanţ cam lung, care prea cumplit ne strânge. Dacă 
Dumnezeu ni-l iartă, cade lanţul de pe noi şi iarăşi suntem liberi. Dar Dumnezeu ne 
dezleagă lanţul nostru care ne chinuieşte, numai dacă dezlegăm, mai întâi noi, 
lanţul în care ţinem legaţi pe fraţii noştri.

Dacă noi nu iertăm, nici Dumnezeu nu ne iartă.

Mai mult: iertarea lui Dumnezeu e de aşa fel atârnătoare de iertarea noastră, încât, 
fără aceasta, rugăciunea noastră ni se întoarce în blestem. Căci zice: „Şi ne iartă 
nouă greşelile noastre, precum iertăm şi noi greşiţilor noştri”. Deci dacă noi nu 
iertăm, neîndurarea noastră întoarce cuvintele rugăciunii pe dos, fără să ne dăm 
seama, aşa: „Doamne nu ne ierta nouă, căci nici noi nu iertăm greşiţilor noştri”,  
ceea ce e un blestem.

Deci, în această privinţă, iertarea noastră atârnă mai mult de noi decât de 
Dumnezeu. (περισσότερα…)
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